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Ajuntament de Riudecanyes

@vilariudecanyes

L’any ha tornat a passar volant i ja s’està acabant.  Des del mes de febrer, 
quan us vam adreçar el darrer butlletí, han anat succeint moltes coses. 
Carnestoltes, Tastaverd o un llarg estiu ple d’activitats, com sempre em-

marcat per les dues nostres festes majors, on hem intentat fer un programa 
ampli i amè, per a tots els gustos i totes les edats. 

Tota aquesta activitat al llarg de l’any, només és possible fruit de l’esforç que 
fem entre tots i molt especialment per part de les entitats del nostre poble. Els 
motors més actius, com el Centre Cultural de Joves, el Grup de Dones o l’AM-
PA, conjuntament amb altres entitats, han elaborat un calendari d’activitats 
molt interessant que nosaltres hem complementat amb altres accions i, amb 
la suma de tots, han sortit uns bons programes,  plens de propostes que tenen 
com a objectiu la alegria, diversió i permeten gaudir d’un bon ambient veïnal.

Els darrers mesos, i com sempre hem fet, hem continuat treballant per les 
persones, per a la millora de la qualitat de vida dels riudecanyencs i riudeca-
nyenques. Gràcies a la bona feina de la brigada i al personal de l’ajuntament, 
les avaries i altres reparacions més importants s’han solucionat i hem gaudit de 
plena normalitat. La neteja forestal a les urbanitzacions, el condicionament dels 
camins amb els caçadors, el tractament contra “la processionària” o tractar una 
plaga de tórtores o tèrmits també són accions importants. Les petites accions són 
els grans mals de cap de les persones i també el nostre compromís constant. A 
elles hi sumem altres intervencions més grans, com les obres de remodelació del 
carrer Dilluns per millorar la xarxa de subministrament d’aigua i instal·lar un 
nou servei de clavegueram que s’acabaran tot just per aquestes festes. Aquesta ac-
tuació, que ha permès seguir amb el Pla de Remodelació del nucli urbà i ha tingut 
un cost de 234.000 euros, és un clar exemple de la nostra voluntat de millora de 
tot el conjunt del municipi. 

De la mateixa manera, seguim esmerçant esforços en la potenciació del 
turisme a través de diferents accions importants que posen el nom de Riude-
canyes al mapa del món amb molta més rellevància. Riudecanyes Aventura 
ha obert la seva segona temporada d’activitats incorporant novetats i amb 
l’objectiu d’atraure públic familiar que conegui, a més de l’oferta lúdica i es-

portiva, el patrimoni, natura i 
historia de tots els pobles de 
la Baronia d’Escornalbou. La 
zona que ens aixopluga és ele-
ment dinamitzador, vehicu-
lant i de connexió per al crei-
xement global d’una àrea en 
expansió com la nostra. La se-
gona edició de la Santa Teca en 
ha ajudat en aquesta projecció 
que serà encara més possible 
amb altres projectes com el 
que impulsa la Unió Europea 
al Castell Monestir d’Escornal-
bou. I com a colofó a aquesta 
projecció, Gaudí i la seva obra 
són ben presents a casa nostra 
gràcies a la descoberta de dos 
veïns de Riudecanyes, la Paula 
i el Josep, que asseguren que el 
genial arquitecte possiblement 
va inspirar-se en espais com el 
Coll de la Desenrocada, a la 
cruïlla dels antics camins que 
anaven a Riudecanyes, l’Argen-
tera, Vilanova i Colldejou, per a 
crear gran part de les seves obres més famoses. 

Tenim doncs els elements bàsics, el contingut i el continent. Hem de po-
sar-hi ganes i il·lusió, treballar plegats per tirar endavant Riudecanyes, garan-
tint que la nostra projecció, i la mirada que ens pot fer tot el món, sumen i ens 
fan créixer. n
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El Ple del passat 27 de juny va fer un pas important dins la 
normalitat democràtica aprovant per unanimitat, amb els 

vots a favor de tots els regidors de Convergència Democràtica 
de Catalunya i Esquerra Republicana de Catalunya, retirar el 
nomenament d’alcalde honorari i perpetu de Riudecanyes que 
s’havia fet el 31 de març del 1964. 

Els dos partits van considerar que retirar-li aquesta distinció 
a Franco és un acte de justícia i reparació per tots els riudeca-
nyencs i riudecanyenques que van patir repressió, humiliaci-
ons, presó i mort durant la dictadura franquista. n

retirada del títol d’alcalde honorari a franco

El passat 9 de setembre 
vam rebre una visita molt 

especial a l’ajuntament, la 
dels nens i nenes de la ludo-
teca que van venir per saber 
com és aquest espai, com 
funciona i què hi fem. Els 
vam ensenyar totes les de-
pendències i van tenir ocasió 
de fer-nos totes les preguntes 
que van voler. Es van inte-
ressar, per exemple, en saber 
qui eren els personatges de 
les fotos que hi ha al Saló de 
Plens i els vam dir que són els 
antics alcaldes del municipi. 
Al mateix Saló, tots ells van 
poder seure’s a la cadira de 
l’alcalde on els vam immor-
talitzar amb una foto. n

una visita molt especial 

la nostra gent i els nostres fets
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remodelació del carrer dilluns, una obra molt 
important
Després de més de dos mesos de feina, les obres de reforma del car-

rer Dilluns són ja a la seva recta final. Aquesta és una de les princi-
pals inversions previstes per enguany al municipi de Riudecanyes. 

En total s’hi hauran destinat més de 250.000 € en la renovació dels serveis 
i el paviment d’aquest vial que és tot just a l’entrada del nucli del municipi. 
La Diputació de Tarragona aporta 189.497 euros del pressupost total, els 
veïns se’n fan càrrec de 30.000 euros i l’ajuntament als altres 30.000. El car-
rer Dilluns, vial principal on es concentra part del comerç local, està sent 
remodelat a fons dotant-lo d’una millor xarxa de subministrament d’aigua, 
un nou sistema de clavegueram, ampliant algun ramal de les canonades del 
gas i creant un millor sistema de recollida d’aigües pluvials. Les obres s’han 
fet en tot moment amb la màxima cura i celeritat per no entorpir la vida 
quotidiana dels veïns que hi habiten i els comerços existents de manera que 
s’ha esperat a finalitzar la temporada d’estiu per iniciar-les. 

L’actuació forma part del pla de remodelació del nucli històric iniciat 
l’any 2010 amb l’objectiu de refer tots els carrers que en formen part, fent-lo 
més atractiu a nivell turístic i renovant els serveis. Els darrers anys s’han 
instal·lat diferents allotjaments al municipi i a més, molts particulars han 
fet obres de millora de les façanes de casa seva. 

La previsió d’acabament de les obres és per Nadal. n

obres i serVeis

Amb l’objectiu de mantenir 
nets les zones interiors de 

les urbanitzacions Montclar i 
Mar de Riudecanyes, l’ajunta-
ment de Riudecanyes ha dut a 
terme la segona i última fase 
del pla 2015/16 de protecció de 
les Urbanitzacions, els treballs 
han consistit en aclarir la mas-
sa forestal, seguint els criteris 
d’un tècnic forestal. S’han nete-
jat parcel·les que amb el temps 
s’han convertit en bosc per 
manca de manteniment dels seus propietaris, el barranc de la Boixa i altres zones. 

D’aquesta manera, s’ha garantit una distància de 6 metres entre els peus dels 
arbres disminuint la densitat forestal i evitant una continuïtat horitzontal de ma-
nera que en cas d’incendi es produeixi un efecte domino i es cremi més bosc. A 
més, així es pot garantir al màxim la seguretat de les persones, dels habitatges i de 
les infraestructures de la zona a més de permetre l’accés dels vehicles de bombers, 
protecció civil o sanitaris en cas d’un incendi forestal. L’Ajuntament recorda als 
propietaris la seva obligació de mantenir les parcel·les netes. 

El pressupost total per aquests treballs de neteja i manteniment de les franges 
ha estat de 19.104,30€. La segona fase ha permès fer l’aclarida d’arbrat de la urba-
nització Mar de Riudecanyes i s’ha arribat a un acord amb l’empresa responsable de 
manera que han fet aquesta tasca a canvi de quedar-se els arbres talats. Les tasques 
de manteniment de les franges continuaran. n

Acabada la segona fase de la neteja 
de masses forestals 

Des de fa uns mesos, la sala de vetlles 
de Riudecanyes ja és en funciona-

ment. Aquesta actuació ha estat fruit del 
conveni de col·laboració del Consell Co-
marcal del Baix Camp, l’empresa funerària 
municipal de Reus i l’Ajuntament de Riu-
decanyes. 

Com hem explicat des del primer mo-
ment, la sala de vetlles pretén aproximar 
als ciutadans de petits municipis, com els 
de l’àrea de la Baronia d’Escornalbou, a un 

tipus de servei que fins ara només dispo-
saven les ciutats i les poblacions més grans 
de la comarca. 

La sala de vetlles ha comptat amb un 
pressupost de 75.443 euros i dona també 
servei als municipis de Duesaigües i l’Ar-
gentera. A l’acte d’inauguració, el passat 
mes de juliol, hi va assistir el President 
del Consell Comarcal del Baix Camp, Jo-
aquim Calatayud, i els alcaldes i regidors 
dels municipis de la zona. n

entra en servei la sala de vetlles de riudecanyes

El passat 8 de maig, vam participar a la campanya europea Clean Up Day 
que tenia com a objectiu netejar el nostre entorn de tots aquells residus que 

les persones llencen de manera incontrolada. Ara toca seguir fent pedagogia i 
conscienciar a tothom de la importància de mantenir nets aquells espais co-
muns, com els que vam netejar, per garantir un planeta més net i amb un millor 
futur. Ja sabeu que el granet de sorra que podem aportar cadascun de nosaltres 
fa possible assolir l’objectiu. n

la neteja del nostre entorn, 
essència d’un futur millor



Riudecanyes4 Núm. 11 • desembre 2016ActiVitAts i lleure

cinc edicions del concert de les espelmes
El passat 23 de juliol vam celebrar la cinquena edició del Concert de les es-

pelmes que cada any ens serveix per a recollir aliments, productes d’higie-
ne i diners per a Càritas de Riudecanyes. Aquest esdeveniment, del tot con-

solidat, s’ha convertit en tot un reclam turístic i ajuda a promocionar el municipi.
Un any més, la Plaça de l’Església es va il·luminar amb les espelmes solidàries. 

La música de la Banda Simfònica de Reus ens va convidar a cantar, ballar i ima-
ginar. L’AMPA se’n va encarregar del bar i un cop enllestit el concert, vam gaudir 
d’una terrassa a la mateixa plaça on es van fer petites degustacions. El Concert de 
les Espelmes és una de les cites obligades al nostre calendari d’estiu. n

Riudecanyes Aventura és una aposta territorial que 
funciona. Ho demostra el fet que l’any passat, pri-

mera temporada del projecte, tinguéssim 1.205 par-
ticipants a les diferents activitats que s’oferien i que 
enguany, segona temporada en la que s’ha augmentat 
l’oferta d’oci al voltant de la més esportiva, la xifra 
hagi crescut fins arribar als 1.915 participants. Cal es-
tar satisfets davant de l’increment i seguir treballant 
en aquesta iniciativa. n

creix el nombre 
d’usuaris de 
riudecanyes Aventura

nova remullada 
per l’esclerosi

Riudecanyes ha estat puntual a 
la seva cita anual de suport a 

la campanya del “Mullat per l’es-
clerosi múltiple” i el passat 10 de 
juliol es van organitzar diverses 
activitats a la piscina municipal. 
Es van instal·lar dos inflables de 
grans dimensions i la gent va po-
der-se mullar en aquesta inicia-
tiva que es fa arreu de Catalunya 
aportant també el seu granet de 
sorra. A més, es podien comprar 
diversos articles relacionats amb 
la campanya del Mulla’t i fer do-
natius en metàl·lic. En total es van 
recaptar 595,43 euros. A tots i to-
tes, moltes gràcies per sumar-vos 
un any més. n

25 persones es van apuntar al curs de manipulació 
d’aliments que es va fer el passat 3 d’octubre. Aca-

bat el curs, els assistents havien adquirit els coneixements, 
habilitats i actituds necessàries per aplicar en el seu lloc 
de treball un correcte comportament i les tècniques ade-
quades d’higiene i sanitat alimentària en manipulació 
d’aliments. n

curs de manipulació 
d’aliments
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Al juliol hem celebrat la festa major de San Abdó i 
Sant Senén que ens va portar uns dies intensos on 

vam gaudir de bona música, cinema a la fresca, la sardi-
nada solidària, la guerra de l’aigua, el pregó, l’encesa de la 
tronada o el gran ball de nit. La cercavila, el vermut amb 
el joves, la Missa Major o la XVI Travessia d’artilugis flo-
tants, o la festa hawaiana i la Trobada d’Infants i Joves de 
la Baronia, van ser altres activitats a destacar.  n

festa de sant Abdó i sant senén

Dues activitats infantils, la bicicletada i la tarda de 
bàsquet, van ser el tret de sortida d’un reguitzell 

d’activitats que van omplir de festa Riudecanyes per la 
festa major de Sant Mateu. Enguany es va fer del 16 al 
19 de setembre. L’acte tradicional d’inauguració va ser 
l’encesa de la Tronada a càrrec de les Puntaires de Riu-
decanyes. La nit del divendres es va completar amb el 
bingo organitzat l’AMPA i amb la Festa Jove organit-
zada pel Centre Cultural de Joves de Riudecanyes. 

Dissabte al migdia va haver-hi futbol amb el CF 
Baronia d’Escornalbou i la festa Holi Session. A la tar-
da, la guerra de l’aigua, els autos de xoc ecològics a 
la pista de l’Eura i els contes de Lablau al parc de les 
Glaneres.  Una ballada de sardanes i el Sopar-Ball van 
tancar la jornada. El diumenge, es va fer la Missa de 
Festa Major, un concert vermut, la cercavila pels car-
rers del poble i la representació teatral amb playback. 
El cinema infantil i la projecció de la pel·lícula “Bro-
oklyn” van posaran el punt i final a la festa. n

festa major de sant mateu

estiu festiu i d’oci
El bon temps arriba sempre acompanyat d’un ventall 

d’activitats d’oci i lleure per garantir que els més petits 
s’ho passen bé. La pista i el local de l’Eura han estat, un 
any més, l’espai que ha acollit el Campus Multiesport que 
ha proposat tallers i esports per a tots els gustos. Així, els 
migdies i les tardes han estat destinades als nens i nenes 
que, repartits ens tres quinzenes, han tingut garantida la 
diversió. 

Per altra part, hem tornat a posar a disposició dels pa-
res i mares el nostre servei de cangur i la Ludoteca. Des de 
principis del mes de juny i fins a principis del setembre, 
s’ofereix el servei des de les nou del matí i fins la una de la 
tarda o, en cas que s’opti pel servei de dinar, fins les tres 
de la tarda. Amb aquest servei, els nens passen els dies 
envoltats d’activitats i alleugerim als pares de la feina que 
els suposaria compaginar la feina amb la cura dels seus 
fills en horaris de jornada laboral. n

Enguany la festa de carnaval va caure a meitats de 
febrer i la gent esperava impacient la seva celebra-

ció. Es van fer diversos actes i cal destacar els més tra-
dicionals com la rua de la llar d’infants i l’enterro de 
la sardina. La rua pels carrers del poble es va canviar 
al dissabte 13 i va ser molt concorreguda ja que hi 
va haver un bon número de participants disfressats i 
amb les seves carrosses. 

Es van llençar 50 kg de confetti. Més tard, aca-
bada la rua, es va fer el ball que va anar acompanyat 
d’un sopar amb l’assistència de quasi 300 persones. 
La musica va continuar fins passada la mitjanit. Hi 
van haver diferents premis i diferents categories que 
es van atorgar segons les votacions que van fer dos 
membres de cada associació del poble. n

carnaval, festa grossa!
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La Consellera d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya, Meritxell Ruiz, va 
ser l’encarregada d’inaugurar aquesta novena edició que, a causa de la pluja, 
va patir alguns canvis d’ubicació de manera que algunes activitats previstes 

inicialment a l’aire lliure es van traslladar a espais coberts. 

L’ajuntament de Riudecanyes va agrair en tot moment la col·laboració de tothom 
que va fer possible aquesta edició de la fira, començant pels voluntaris i entitats del 
poble i acabant pels paradistes que hi van prendre part i totes les persones que la van 
visitar. Ara ja s’està preparant la propera edició pel 2017 on celebrarem els 10 anys de 
la fira però de moment ens toca gaudir del recull d’imatges d’enguany. n

riudecanyes celebra la seva novena edició del tastaverd

tAstAVerd
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Les entitats de Riudecanyes juguen un paper molt important en el dia a dia del municipi organitzant moltes activitats. Durant tot l’any es mantenen vives i fan possible 
una vida social més activa. Aquestes imatges que ara veureu són l’exemple clar d’aquesta constant interacció entre les associacions i els qui les gaudeixen. Gràcies a 
totes elles per la seva tasca. n

Vilanova d’Escornalbou va acollir la segona exposició col·lectiva dels artistes de la Baro-
nia el passat mes de maig.

Sant Jordi va estar ple d’activitats entre els més petits amb les activitats organitzades per 
l’AMPA.

Una quinzena de joves del Centre Cultural van gaudir del 
taller de Risoteràpia que es va celebrar a l’Eura.

La Penya Periquitos de Riudecanyes va celebrar el passat 
12 de març el seu sisè aniversari. 

Els dies 21 i 22 de maig vam ser presents a la Fira Muntà-
nyum que es va celebrar al municipi veí de Duesaigües.

Al juny va néixer la primera edició de la cursa Els Cims 
del Baró organitzada per l’A.E Baronia d’Escornalbou.

Les tradicions s’han de mantenir el Dinar que organitzen 
els Joves del Centre Cultural de Riudecanyes és una d’elles.

Com cada any, l’assemblea de la Penya Barcelonista de Riudecanyes va reunir a desenes de socis i acompanyants en una 
jornada ben rodona.

El Joves van complir amb les expectatives i el passat 5 
d’agost ens va preparar una Festa Hawaiana de primera.
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el sopar de la baronia

Els set munici-
pis que formen 

part de la Baronia 
d’Escornalbou van 
celebrar un sopar 
de germanor al 
Castell Monestir 
d’Escornalbou el 
passat 6 d’agost amb 
l’assistència de més 
de 250 persones. 
Els veïns de Riude-
canyes, Pradell de la 
Teixeta, la Torre de 
Fontaubella, Coll-
dejou, l’Argentera, 
Duesaigües i Vilanova d’Escornalbou van gaudir d’activitats diverses com ara 
la Trobada d’infants i joves de la Baronia i dues projeccions del documental 
sobre la vida d’Eduard Toda. El mateix espai, el Castell d’Escornalbou, va ser 
l’escenari del sopar anual dels pobles de la Baronia que apleguen a moltes per-
sones dels diferents municipis. n

Al setembre vam sortir de nit, a la Caminada Nocturna 
de l’Associació Esportiva Baronia d’Escornabou.

Desenes de puntaires van prendre part a la Trobada orga-
nitzada pel Grup de Dones de Riudecanyes a l’Eura. 

El primer cap de setmana de setembre, els artistes de la 
Baronia d’Escornalbou van exposar al Montbriart. 

Els actes institucionals de la Diada de l’Onze de Setembre 
van comptar amb una bona assistència de públic.

El concurs de paelles organitzat per l’AMPA de l’escola 
Sant Mateu va ser tot un èxit de participació. 

Enguany hem fet cursos per aprendre a fer funcionar els 
desfibril·ladors que hi ha instal·lats a diferents espais del 

nostre municipi. Els trobareu a la Plaça de la Vila, a l’Eu-
ra, al Consultori Mèdic i al Centre d’Interpretació de l’Oli 

(aquest, a l’estiu el traslladem fins a la piscina). 

Any toda  

Enguany, en el marc de l’any dedicat a Eduard Toda, hem tingut l’ocasió de 
retrobarnos amb aquest interessant personatge a través de les visites teatra-

litzades que s’han fet, durant l’estiu i fins a principis del mes d’octubre, al Castell 
d’Escornalbou. Toda ha anat rebent als assistents per explicar-los les seves vivèn-
cies, històries i peripècies viscudes al llarg de la seva llarga i intensa vida. L’acti-
vitat ha estat exitosa. n
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el rally passa per casa

Garantint el futur del cf futbol baronia d’escornalbou

Un cop enllestida la temporada, els responsables del Club de Futbol 
Baronia d’Escornalbou s’han posat ja a treballar en el futur de l’enti-
tat i els seus equips. El passat 4 de juny es va celebrar una important 

reunió informativa per fer balanç de la temporada i, sobretot, per tractar 
sobre temes importants com la continuïtat dels jugadors i dels entrenadors, 
saber quines baixes i altes hi hauria de cara a la temporada 2016-17 i de qui-
na forma es podrien afrontar els tornejos d’estiu.  

La reunió es va tancar amb l’agraïment sincer a tots els pares per no de-
fallir en tot l’any i anar tots els caps de setmana amunt i avall a jugar pels 
diferents camps de futbol de la zona. També es va destacar l’esforç de les 
nostres jugadores femenines, la Carlota, l’Alba i la Xènia, que les ha portat 
a ser convocades per entrenar amb la selecció del tarragonès sub10 i sub12.

Des del club es fa una crida als nens i nenes dels nostres pobles a venir 
a jugar al CF Baronia d’Escornalbou, en un projecte atractiu i que ja és una 
realitat. n

El Rally RACC Catalunya Costa Daurada ha tor-
nat ha passar enguany pel nostre municipi on 
desenes de persones s’han situat a peu de carre-

tera, als marges i a altres espais propers, per observar 
els vehicles que han participat a la prova. La d’enguany 
era l’edició 52 del Rally i la vint-i-sisena edició com a 
campionat del món FIA. En aquesta edició, s’ha fet es-
pecial èmfasi en la seguretat i el respecte al medi am-
bient. 

Enguany s’han recorregut 1.378,31 quilòmetres, 
dels quals 321,08 han estat de velocitat repartits en di-
nou proves especials durant quatre dies. El pilot fran-
cès Sébastien Ogier es va endur la victòria mentre el 
pilot espanyol Dani Sordo va aconseguir la segona po-
sició. n

El passat mes de juny es va celebrar la 54 edició de la Volta Ci-
clista a la província de Tarragona amb la participació de 135 ci-

clistes que van oferir un gran espectacle damunt de les dues rodes. 
La volta es va dissenyar en quatre jornades, tres amb línia i una 
contrarellotge individual, amb uns recorreguts per les poblacions 
de la província de Tarragona. L’Ajuntament de Riudecanyes va vo-
ler donar suport a aquesta prova tradicional i mediàtica. 

La peculiaritat d’aquesta etapa va ser que van dissenyar el re-
corregut fent passar als corredors tres cops per la línia de meta, un 
fet que va provocar una gran expectació de gent al Parc de Les Gla-
neres. El guanyador de l’etapa va ser Rafael Pérez i el vencedor de 
la Volta Ciclista a la Província Tarragona 2016 va ser Joan Font. n

ens visita la Volta
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La Casa del Pantà
Ctra T 313 km. 13.
Tel. 977 834 499
www.lacasadelpantano.wordpress.com

Cal Masiu
Carrer del Dilluns, 1. 
Tel. 658 556 776
calmasiu@hotmail.com / www.calmasiu.com

Cal Frassès
Carrer del Diumenge, 41. Tel. 609 575 134
calfrasses@calfrasses.com / www.calfrasses.com

Novamasia
Cami del Pantà, s/n
609 35 20 20 / 659 44 99 64
info@novamasia.com / www.novamasia.com

Can Prats
Avgda. Montclar, parc. 150
Tel. 615 20 65 30

Restaurant Societat Recreativa
Carrer del Dilluns, 56
977 834 055 / 659 771 693

Restaurant Rovira
Carrer del Dilluns, 45. 
Tel. 977 834 034

Restaurant El Corral
Carrer del Dimecres, 61
Tel. 977 83 43 38

Bar Pantà (estius)
Ctra. Duesaigües, s/n
Tel. 977 83 40 06 

Ajuntament de Riudecanyes
Carrer del Dimecres, 9. 977 834 005

ajuntament@riudecanyes.cat

Castell d’Escornalbou 
Tel. 977 834 007 

escornalbou.cultura@gencat.cat
 

Pantà de Riudecanyes
Carretera de Duesaigües s/n.

Tel. 977 834 006
 

Cooperativa Agrícola Escornalbou
Carrer del Dilluns, 70. 977 834 011
info@cooperativariudecanyes.com

 

Consultori Mèdic
Carrer del Dimarts, 113. 977 834 305

ActuAlitAt

serVeis

ON MENJAR I DORMIR?

Una de les descobertes més interes-
sants dels darrers temps ha estat 
saber que l’arquitecte Antoni Gaudí 

s’hagués pogut inspirar, i molt, en el paratge 
del coll de la Desenrocada i al Collet Rodó 
per a crear gran part de la seva obra. Aquest 
espai, a tocar del terme municipal de Riude-
canyes, és ple de roques que tenen una gran 
similitud amb els elements més emblemàtics 
de l’obra gaudiniana, com ara la façana, les 
portes i les xemeneies de la Pedrera; el drac 
i els pilars del Park Güell, o els balcons i la 
gran balconada de la Casa Batlló. La desco-
berta l’han fet l’arqueòloga Paula Santama-
ria i el professor de la UPC Josep Pedret. 
La Paula ens va oferir una xerrada sobre el 
tema en el marc de la festa major de Sant 
Mateu i més tard vam poder escoltar les se-
ves explicacions al propi terreny, amb una 
visita guiada que ens va fer ella mateixa. n

el collet 
rodó i Gaudí

A la caça del tió!

Aquestes festes nadalenques, els bos-
cos de la Baronia d’Escornalbou es-

peren amb delit uns visitants màgics. Els 
espais naturals que es concentren entre 
els municipis de Duesaigües, l’Argentera i 
Riudecanyes rebran els tions de Nadal, i 
que esperen ser trobats pels nens i les fa-
mílies que estiguin disposades a viure una 
aventura diferent de l’aire lliure.

Així, amb el Nadal a la cantonada, co-
mençen les caceres de ‘tions caganers’, amb 
barretina i cara d’entremaliat. Malgrat el 
nom, l’activitat consisteix a buscar tions que 
es troben al mig del bosc amb la companyia 
de familiars i amics que vulguin donar la 
benvinguda al Nadal d’una forma especial i 
diferent. El tió desvetlla la seva localització 
al bosc i alhora duu un missatge personalit-
zat per la família que l’acollirà. n

la Xarxa de televisions locals 
ens visita
Riudeca-

nyes i el 
seu entorn 
més imme-
diat, amb el 
Castell Mo-
nestir d’Es-
c o r n a l b o u 
com a esce-
nari princi-
pal, han re-
but la visita 
de la Xarxa 
de Televisions Locals de Catalunya que ha fet difusió del nostre dia a 
dia i d’aquells elements que més ens caracteritzen. En diferents entre-
vistes s’ha parlat del nostre patrimoni natural, del nostre oli o de l’ac-
tivitat que s’ofereix al castell al voltant de la figura de l’Eduard Toda. n
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Expliqueu-nos com són els vostres inicis, quan 
neix la vostra associació? 

Teresa Maria Piqué: va néixer al maig de 1999 i va 
ser iniciativa de cinc dones. Molts pobles ja tenien as-
sociació de dones i aquí encara no existia. La van fun-
dar la Marisol Oliva, la Lourdes Zandalinas, l’Antoni-
eta Vilella, la Montserrat Gorgori i la Neus Nolla. En 
aquella època elles feien gimnàstica van pensar que 
era bo crear-ne una. Amb el temps hem anat creixent 
fins arribar a les 240 sòcies actuals però cal donar-los 
l’agraïment a elles. Els estatuts els vam aprovar el 
2008, que és quan vam veure que havíem d’estar cons-
tituïdes oficialment per formar part d’altres òrgans o 
demanar ajudes, però sempre hem anat funcionant. 

Fem bastantes activitats, tot s’ha de dir, perquè 
som un grup molt actiu de manera que col·laborem 
a totes les festes del poble. Habitualment, les dones 
són les que reparteixen  la coca per la revetlla del 15 
d’agost i les que reparteixen la coca dolça per Sant 
Joan. Potser la vinculació més directa la tenim amb la 
gent gran perquè totes les nostres activitats les fem a 
la seva seu. Tingues en compte que les persones grans 
són les grans beneficiàries de les nostres activitats, són 
les que ens venen a tot i de fet un seixanta per cent de 
les nostres sòcies són dones jubilades. Nosaltres fem 
tots els tallers i xerrades a la seva seu i sempre tenim 
públic garantit.

El vincle vostre amb la gent gran, aquesta bona 
entesa que comenteu, sempre ha existit?

Maria Francesca Serrat: Sí, perquè realment 
l’associació es va muntar per elles, per les dones grans 
del poble que no podien sortir fora o no tenien tantes 
possibilitats com la gent més jove que tenia cotxe. 

Teresa Maria Piqué: Fem poques excursions, 
organitzades per nosaltres, perquè ja en fan moltes 
l’associació de la gent gran i com seriem els mateixos els 
qui aniríem a totes, només cal que les convoquin ells. 

D’alguna manera, us complementeu en molts 
àmbits, oi?

Sí, i tant. Nosaltres estem molt vinculats amb la 
gent gran i amb tota l’activitat del poble. Participem 
molt activament al Tastaverd decorant la seu amb la 
temàtica escollida. Enguany la vam convertir en una 
caseta de xocolata perquè es va escollir el tema dels 
contes i ens vam disfressar de bruixes. 

Maria Francesca Serrat: Les dones que volen ens 
porten pastissos i això és el que venem nosaltres al 
Tastaverd a més de fer xocolata amb coca. Els beneficis 
són per les sòcies. 

Maria Teresa Oliva: aquesta casa on fem l’activitat 
del Tastaverd ens la deixa l’ajuntament al qual li cedeix 
un particular i és una casa antiga que té el forn de fa 
molts anys. La gent la pot visitar i com aquell dies 
s’obren les cases, la gent té un atractiu més per passejar 
pel nostre poble. 

Com difoneu les vostres activitats? Com arriben 
a tot el públic?

Fem un full trimestral on les expliquem i les passem 
a totes les sòcies. Ara ho comencem a difondre per 
Internet però com la majoria de dones no en tenen, 
passem la informació per les cases. 

Fem activitats molt variades i tallers diversos, 
que és el que agrada més. Hem fet dues sessions de 
risoteràpia, ara farem un taller sobre prevenció de 

l’envelliment cerebral o un taller de mocadors que 
poden pintar les mateixes usuàries. La idea és fer 
xerrades on puguin escoltar però també participar-
hi.

De quina manera decidiu quin tipus de xerrada 
cal fer? En funció de què creeu el calendari 
d’activitats?

Maria Teresa Oliva: La federació de dones del Baix 
Camp fa, cada primer dilluns de mes, una reunió al 
Consell Comarcal. Allí ens diuen quines activitats 
gratuïtes hi ha per a programar als municipis i cada 
responsable de cada curs explica de què va el seu 
taller o xerrada. Lògicament, a allò que és gratuït, si 
és interessant, t’hi apuntes i llavors portes l’activitat al 
poble. Nosaltres ens apuntem a tot allò que és gratuït 
i llavors, quan ens reunim de nou aquí a la nostra seu, 
ja decidim quines activitats farem i quins dies són els 
millors. 

Esteu contentes del nivell d’assistència de públic 
a les vostres activitats o podria ser major?

Teresa Maria Piqué: Sempre podria ser millor però 
no ens podem queixar. Les noies joves no col·laboren 
massa, pensa que nosaltres som les més joves, i 
normalment les que tenen menys de 40 anys no venen 
si no és que hi ha una activitat que els interessi molt. 

Maria Francesca Serrat: per això centrem molt la 
nostra activitat en la gent gran, perquè sabem que són 
els qui vindran. A vegades passa que fem un taller que 
crida a les joves però això passa poques vegades. 

D’alguna manera, tots col·laboreu amb la gent 
gran però d’una manera separada.

Teresa Maria Piqué: A veure, cadascú fa la seva 
aportació. Ells, els joves, fan tallers de compartir de 
manera que intercanvien experiències i aprenentatge. 
Nosaltres ho enfoquem de manera diferent i tots 
plegats sumem. 

Maria Francesca Serrat: pensa una cosa, que les 
dones que eren grans s’han fet més grans i moltes ja 
no venen perquè, o no poden o ja no hi són. I les que 
pugen van a tot arreu, a les nostres activitats i a les del 
jovent però el jovent s’enfoca d’altres maneres. 

Teresa Maria Piqué: L’altra dia vam anar a Montbrió 
a repartir fulletons de la Trobada de Puntaires i ens 
van dir que érem molt joves (riuen totes) perquè la 
mitjana de les altres associacions és molt major, hi 
ha dones molt més grans que nosaltres. Jo sempre he 
dit que en cada època has de passar el que et toca de 
manera que, quan ets jove ets al grup de joves, quan 
tens nens passes per l’AMPA, més endavant passes pel 
grup de dones i quan ets més gran, a l’associació de la 
gent gran, amb els jubilats. 

Teniu relació amb altres associacions de la gent 
gran de la zona?

Maria Teresa Oliva: Sí, i tant. A l’octubre fan una 
excursió totes les dones que assistim a les reunions, 
per passar-nos-ho bé. Som a la federació comarcal i el 
fet de tenir reunions periòdiques ens permet tenir un 
bon contacte amb altres entitats com la nostra. 

Teresa Maria Piqué: Malgrat tot, i és cert que fem 
moltes activitats compartides o que es fan a altres 
associacions perquè les proposen des del Consell 
Comarcal, nosaltres anem bastant per lliure en el 
sentit que fem moltes coses i donem l’oportunitat 
que siguin persones del poble les que puguin fer les 
activitats si és que ens ho proposen i la saben fer. 

Maria Francesca Serrat: fem dos tallers de cuina 
cada any, un per Nadal i un de cara a l’estiu, o un taller 
de manualitats nadalenques que intentem que ho 
facin persones del poble. A vegades fem excepcions 
com en l’últim curs de cuina perquè vam portar al 
David Garcia, el guanyador del Top Chef 2014. 

Pel que dèieu abans, parlant del repartiment 
de la coca, compagineu el calendari d’activitats 
diverses amb altres que ja són tradicionals...

Teresa Maria Piqué: I tant. A l’agost fem el berenar 
de les sòcies i per Santa Àgueda fem el típic sopar on 
les sòcies paguen un preu i les no sòcies en paguen una 
altra. També fem la Trobada de Puntaires que enguany 
arriba a la catorzena edició. Primer la fèiem cada any 
però al 2014 vam decidir que la faríem cada dos anys 
perquè ens comporta bastanta despesa econòmica. 
Enguany tocava i la vam fer  el 4 de setembre. També 
hem de dir que en algunes de les nostres activitats hi 
col·labora econòmicament l’associació de la gent gran, 
aportant una part del cost del taller o de l’activitat. 

Maria Francesca Serrat: les activitats sempre van 
adreçades en primer lloc a les sòcies i llavors, si hi ha 
més places, les obrim a les altres dones que es vulguin 
apuntar. Fem una deferència amb la qui paga la quota 
que és de 12 euros l’any. 

Maria Teresa Oliva: Intentem que estiguin 
contentes totes. Quan fem el sopar de Santa Àgueda o 
el berenar de les sòcies, fem un sorteig de varies coses 
i comprant una tira et pot tocar algun dels regals. No 
són grans regals ni coses cares però sempre fa il·lusió 
que et toqui. 

Considereu que, amb les activitats que feu i 
el moviment que hi ha tot l’any, es garanteix una 
bona qualitat del benestar i oci de les dones? Esteu 
contentes de viure a Riudecanyes i treballar en 
aquest camp associatiu des d’aquí?

Maria Francesca Serrat: pensa que abans les dones 
no feien cap altre cosa al poble i que les activitats de la 
nostra associació els servien per estar més bé, per tenir 
en certa forma una altra forma de viure i gaudir. Avui 
en dia és diferent perquè tot és a prop amb el cotxe i 
hi ha moltes activitats a prop. Però al seu moment, 
entitats com les nostres van ser essencials. 

Teresa Maria Piqué: viure aquí és únic, ho tenim 
tot a prop. Tens al costat la platja i la muntanya a 
quatre passos, tens Reus o Tarragona a la vora, tots els 
serveis que puguis necessitar. Viure a Riudecanyes és 
un privilegi. 

GRUP DE DONES DE RIUDECANYES

entreVistA

Ara fa dues dècades, les dones més inquietes dels municipis més petits van començar a unir-se per garantir-se una millor qualitat de vida i donar resposta 
a les seves necessitats. Així, les associacions de dones han tingut un paper clau a nivell social, un rol vehiculant de transmissió de coneixements a través 
de les moltes activitats que realitzen. El Grup de Dones de Riudecanyes no és cap excepció i té un calendari de tallers, xerrades i altres esdeveniments que 
garanteix la seva bona salut com a entitat. Parlem amb tres de les seves responsables. Ens reben la Teresa Maria Piqué (presidenta), la Maria Teresa Oliva i 
la Maria Francesca Serrat.

Nota: En el moment de fer aquesta entrevista, formaven part de la junta de l’associació les persones que responen a les preguntes. 
L’actual junta de l’entitat, escollida recentment, la formen M. Teresa Vilella (presidenta), M. Lluïsa Valero (vicepresidenta), M. Teresa 
Oliva (secretària), Àngels Alegrí (tresorera) i Antonia Ribas (vocal)


